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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

کاسبی دولت از بازار ارز
آرمان

این روزنامه حامی دولت درباره نگاه متناقض وزیر اقتصاد قبل و بعد از 
مذاکرات هسته ای نوشته است: علي طيب نيا قبل از لغو تحریم ها از تمام 
فرصت هاي خود اعم از نيروي انساني مدیر و با تجربه گرفته تا ظرفيت هاي 
بخش خصوصي استفاده کرد تا بتواند اقتصاد ایران را از غرق شدن نجات 
دهد اما این روزها که همه جا صحبت از توافق است و لغو احتمالي تمام 
تحریم ها، وي با بيان اینكه تعيين نرخ ارز برعهده دولت نيســت، دوباره 

سایه شك و تردید را به فضاي بازار ارز باز مي گرداند...
امر الله قدیري، کارشناس اقتصادي در گفت وگو با »آرمان« مي گوید: 
متاسفانه از آنجایي که دولت از پایين آمدن نرخ ارز متضرر مي شود و از 
بالا رفتن آن ســود مي برد به همين دليل فقط در کاهش نرخ ارز ورود 
پيدا مي کند و حتي در زمان افزایش نرخ ارز چندان با آن بازي نمي کند. 
هرچند دولت معتقد اســت باید بازار تعيين کننده باشد اما با دخالت در 

بازار جلوي کاهش نرخ ارز را مي گيرد. 
قدیري مي گوید: دولت عرضه کننده انحصاري ارز اســت و با توجه به 
اینكه نمي داند این توافق چه مقدار ارزآوري براي کشــور خواهد داشت 

بحث محدودیت نوسانات نرخ ارز را مطرح مي کند.
ناگفته نماند بانك مرکزي هم هنوز مطمئن نيست پس از لغو کامل 
تحریم ها تا چه حد ارز وارد کشور خواهد شد زیرا این امر به ميزان فروش 

نفت کشور و ارز بازگشتي بستگي دارد. 
وي ادامه مي دهد: براساس توافق انجام شده ميزان ارزي که قرار است وارد 
کشور شود به دليل پيشخورهاي قبلي و همچنين سرمایه گذاري 33ميلياردي 
در شرکت نيكوي نفت گمان نمي کنم حتي بيش از 10 ميليارد دلار باشد. 
به همين دليل اســت که دولت و بانك مرکزي به دليل نوسانات احتمالي 

نرخ ارز گام هاي کوچكي برمي دارند و ادعاي زیادي ندارند.
عجله نکنید ... انتخاب با ماست!

 جام جم
روزنامه جام جم درباره تمایل شرکت های خارجی به سرمایه گذاری 
در ایران از قول محمد طبيبيان، اقتصاددان، نوشته است: ابتدا باید درک 
درستی از علت حضور شرکت های خارجی در اقتصاد ایران داشته باشيم 
و آن درک بر این پایه اســت که بدانيم هر گونه فعاليت کشورها بر پایه 
منافع ملی خودشان است و سفر این هيئت های خارجی نيز از این قاعده 

مستثنا نيست.
وی افزود: از سوی دیگر، وقتی به کشور شما می آیند، یعنی شما برای 
کشــور ســفرکننده، مزیت و مطلوبيت دارید و اگر شما او را نخواهيد، او 
شما را کاملا می خواهد. وی اظهار کرد: بر این پایه و درک، باید بدانيد در 
شرایط حاضر شرکت های اروپایی تحت هر قيودی خواهان شما هستند 
و این شمایيد که قاعده بازی را تعيين می کنيد. لذا باید با اعتماد به نفس 

و با چشم باز پا به ميدان بگذارید.
طبيبيــان گفت: لذا حد و مرز و محدودیتی در مذاکره با هيئت های 
خارجی نباید قائل شــد، بلكه می توان انتقال فناوری، ســرمایه گذاری و 
ســرمایه گذاری مشــترک را از آنها درخواســت کرد و انتظار داشت که 
اشــتياق ورود به فرصت بكر اقتصاد ایران آن قدر هســت که تمام این 

شرایط پذیرفته شود.
تجارت »برد-برد« ایران و ترکیه!

جوان
گویا در دولت یازدهم نتيجه برد- برد )با 3 گل زده و 2 گل خورده!( 
به مذاکرات هســته ای محدود نمی شــود. روزنامه جوان در این رابطه با 
اشاره به نتيجه تجارت ترجيحی ایران با ترکيه نوشته است: افزایش 30 
درصدي صادرات ترکيه به ایران و افت 30 درصدي واردات ترکيه از ایران 
مـــاحصل اجراي شش ماهه موافقتنامه تجارت ترجيحي ایران با ترکيه 
است، بدین ترتيب مشخص است که منطق برد - برد در عقد این قرارداد 

تجاري رعایت نشده است...
در این بين یك کارشــناس اقتصادي با بيــان اینكه قرارداد تجارت 
ترجيحي ایران با ترکيه براي ترکيه برد و براي ایران باخت به همراه داشته 
است، اظهار داشت: باید مراقب بود بعد از توافق هسته اي تجارت باسایر 

کشورها برپایه منطق برد- برد باشد نه برد طرف مقابل و باخت ایران.
کيومرث فتح الله کرمانشاهي، معاون کل سابق سازمان توسعه تجارت در 
گفت وگو با »جوان« اظهارداشت: از ابتدای تنظيم ليست قرارداد ترجيحي 
ایران با ترک ها که چندین سال مورد بحث بود، بخش خصوصی و ذینفعان 
با ليست مورد مبادله موافق نبودند و بعد از گذشت شش ماه از امضای آن، 

آمار موجود حاکی از برد ترکيه در این توافق تجاری است.
معاون کل سابق سازمان توسعه تجارت با اشاره تلویحي به باخت ایران 
در تجارت ترجيحي با طرف ترکيه اي اظهار داشت: در پي اجرایي شدن 
موافقتنامه تجارت ترجيحي بين دو کشور از ابتداي سال 2015 تاکنون، 
صادرات ترکيه به ایران جهش 30 درصدي داشــته اما واردات ترکيه از 

ایران در همين دوره با افت 30 درصدي مواجه شده است.
سکوت یارانه ای دولت

روزنامه همشهری
همشهری با اشاره به عملكرد غيرشفاف دولت درباره یارانه ها نوشت: 
سكوت مطلق وزارت رفاه دربـاره شـاخـص هـای شناسایی و حذف یارانه 
پردرآمدها ادامه دارد تا در غياب آن شایعات جایگزین اخبار رسمی شوند.
در تازه ترین نمونه ابوالحســن فيروزآبادي، قائم مقام وزارت رفاه قطع 
یارانه شهروندان به  علت سفرهاي خارجي را تكذیب و یك شایعه دانسته 
اســت اما حاضر به اعلام شــاخص هاي شناســایي و حذف یارانه نقدي 
پردرآمدها نشده اســت. مجلس در قانون بودجه سال جاري حكم کرده 
است که یارانه نقدي شــهروندان پردرآمد بر حسب ميزان درآمد و بعد 

خانوار و محل زندگي قطع شود.
همچنين دولت 3  ماه فرصت داشت آیين نامه شناسایي و حذف یارانه 
نقدي پردرآمدها را تدویــن، تصویب و اعلام عمومي کند. هيئت دولت 
وظيفه یادشده را به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي محول کرده است.

فرصــت مجلس به دولت براي اجرایي کردن این بخش از قانون اول 
تير ماه به پایان رســيده اســت، اما با گذشت 40روز از این فرصت دولت 
نه تنها اقدام جدي به عمل نياورده است که حتي حاضر نيست شاخص هاي 

شناسایي و حذف یارانه پردرآمدها را اعلام کند.
از همين رو طي چند  ماه گذشته که حدود یك ميليون نفر از چرخه 
دریافت یارانه حذف شده اند، اعتراضات زیادي صورت گرفته که مي گویند 
یا جزو پردرآمدها نيستند یا دست کم این انتظار را دارند دولت اعلام کند 
طبق چه شــاخصي جزو افراد پردرآمد قــرار گرفته اند و در نتيجه یارانه 

آنان قطع شده است.
اگر به شــبكه هاي اجتماعي ســري بزنيم یا اخبــاري که مربوط به 
یارانه هاي نقدي اســت را بررســي کنيم، مي توان حجم وسيعي از اعلام 
نظرهاي مخاطبان را دید که خواســتار اعلام شــاخص هاي شناسایي و 

حذف یارانه نقدي پردرآمدها هستند.
تاکنون تعداد زیادي از شهروندان در تماس تلفني با روزنامه همشهري 
یــا از طریق ارســال پيامك به این روزنامه اعتــراض خود را به عملكرد 
غيرشفاف دولت و وزارت رفاه اعلام کرده اند. بالا گرفتن اعتراضات باعث 
شد تا حدود یك ماه پيش علي ربيعي، وزیر رفاه از حضور خود در تلویزیون 
و اعلام شاخص هاي شناسایي پردرآمدها خبر بدهد. اما یك ماه از این وعده 

گذشته و ربيعي در تلویزیون حاضر نشده است...

اقتصاددرآینهرسانهها

قیمت بازارنوع سکه
880500سكه تمام طرح جدید
879000سكه تمام طرح قدیم

477000نيم سكه
267000ربع سكه

171000گرمی
89600هر گرم طلای 18 عيار

نوع ارز
3328دلار
3678یورو
5175پوند

905درهم

امور  رئیــس ســازمان 
مالیاتی از فرار مالیاتی برخی 
واردکنندگان خودرو خبر داد.
به گــزارش خبرنگار کيهان، 
علی عسگری در نشست خبری 
دیروز خود با اشــاره به موضوع 
فرار مالياتی گفــت: قبول داریم 
الان در کشور فرار مالياتی هست 
یعنی کســانی هستند که درآمد 
واقعی شان را کتمان می کنند یا 
پرداخت مالياتشــان را به تعویق 

می اندازند.

وی افزود: قبــول داریم یك 
تعداد از کسانی که فرار مالياتی 
دارند را هنوز شناسایی نكرده ایم 

و باید شناسایی کنيم.
عسگری در همين باره گفت: 
در کشــور، برخی شــرکت های 
واردات خــودرو هســتند که از 
پرداخــت ماليــات واقعی خود 
فــرار می کنند و یا کتمان درآمد 

می کنند.
وی در پاسخ به سؤال خبرنگار 
ما مبنی بر اینكه با کســانی که 

ماليات دقيق خود را ابراز نكنند 
چه برخوردی می کنيد؟ گفت: با 

کســانی که ماليات واقعی خود 
را اعــلام نمی کنند یا براســاس 

دفاترشــان کار رســيدگی بــه 
مالياتشــان را انجام می دهيم یا 
اینكه از آنهــا ماليات علی الراس 

می گيریم.
ماليات علی الراس رقم بالایی 
اســت و به زیان مودی مالياتی 

خواهد بود.
عســگری در بخش دیگری 
از اظهاراتش بــا اذعان به اینكه 
برخی ماموران مالياتی در برخورد 
با مودیان دچار تخلف شــده اند 
گفت: در ســال های اخير با این 

ماموران متخلف برخورد کرده ایم 
و از ایــن پس هم این برخوردها 

ادامه خواهد داشت.
رئيس ســازمان امور مالياتی 
همچنين درباره حذف یارانه افراد 
گفت: سازمان هدفمندی یارانه ها 
تا الان برای حــذف یارانه افراد 
از سازمان ما اطلاعاتی نخواسته 
اســت اما اگر نياز داشته باشند 
ما این اطلاعات را می دهيم البته 
نه به درخواســت افــراد بلكه به 

درخواست حاکميت.

عسگری:

برخیواردکنندگانخودروازپرداختمالیاتفرارمیکنند

رئیس اتحادیه مشــاوران امــاک تهران در 
واکنش به اظهــارات مدیرعامل بورس کالا مبنی 
بر ورود بورس به حوزه خرید و فروش مســکن، 
گفت: ایــن اقدام بورس کالا باعث افزایش قیمت 

خانه می شود.
حسام عقبایی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: خرید 
و فروش و دلالی ملك وظيفه اتحادیه مشــاوران املاک 
اســت، نه بورس کالا. بورس کالا باید بــه ایجاد رونق 
اقتصادی در کشور بپردازد و حق مداخله در امور خرید 

و فروش ملك را ندارد.
وی با اشــاره به قانون نظام صنفی خاطرنشان کرد: 
قانون نظام صنفی مصوب مجلس شورای اسلامی به این 
موضوع اذعان دارد که خرید و فروش مسكن از وظایف 
اتحادیه مشاوران املاک است. از سال 1387 که ما سامانه 
اطلاعات املاک و مستغلات را راه اندازی کردیم به امور 
رسيدگی می کنيم و هيچ نگرانی از بابت مسائلی همچون 
فروش یك ملك به چند نفر وجود ندارد که حالا بورس 

کالا بخواهد جلوی این مسئله را بگيرد.
عقبایــی تاکيد کرد: نكته دیگر این که بورس اعلام 
کرده ما در فاز اول تداخلی با مشــاوران املاک نداریم و 
بحثمان خرید و فروش ملك بنياد مســتضعفان، ستاد 

فرمان امام)ره(، شــهرداری ها و جاهای دیگر است. در 
این خصوص هم باید بگویــم این اقدام برخلاف قانون 
است؛ چون براساس قانون دلالان، خرید و فروش املاک 
جزو وظایف مشاوران املاک است و بورس حق این کار 
را نــدارد و این مغایر با ســخنان نمایندگان مجلس و 

رئيس جمهور است.
رئيس اتحادیه مشاوران املاک تهران با بيان این که 
بورس را دارند تبدیل به بنگاه مشاوران املاک می کنند، 
گفت: این کار بورس نه تنها کنترل قيمت حوزه مسكن را 
ایجاد نمی کند بلكه باعث افزایش قيمت مسكن می شود و 

حوزه سوداگری را در این بخش تشویق می کند.
عقبایی خاطرنشان کرد: ما این اقدام بورس را مخالف 
صریح اصل 44 و مغایر با قانون نظام امور صنفی می دانيم.
براســاس این گزارش، روز شنبه مدیرعامل جدید 
بورس کالا در گفت وگو با رســانه ها سياست جدید این 
بورس برای تاسيس بورس مسكن را اعلام کرد و گفت: 
بــورس کالا قصد رقابت با بخــش خصوصی در حوزه 
معاملات مســكن را ندارد. برنامه اصلی بورس کالا برای 
تاسيس بورس مسكن فروش املاک ارگان های دولتی و 
غيردولتی بزرگ است که هم اکنون از طریق انجام سيستم 

مزایده در حال فروش املاک خود هستند.

با گذشت سه هفته از انتشار 
نامه سرگشاده سهامداران صنعت 
آهن خطاب به رئیس جمهور و عدم 
رسیدگی به اعتراض آنها، نماینده 
ســهامداران حقیقی زیان دیده 
گفت: این بار از کنار زیان سنگین 
خود که حاصل مداخله های دولت 
در صنعت ســنگ آهن است به 

سادگی نمی گذریم.
به گزارش تسنيم، محمد قيومی 
همچنيــن خبر از احتمال شــكایت 
سهامداران ســنگ آهنی به مراجع 
قضایی از جمله دیوان عدالت اداری 
داد و گفت: وزیــر صنعت،  معدن و 
تجارت در روزهای آینده در کميسيون 
صنایع و معادن پاســخگوی ماجرای 

قيمت گذاری دولتی سنگ آهن و زیان 
60 درصدی سهامداران خواهد بود.

وی افــزود: در صورت به نتيجه 
ســهامداران  اعتراضات،  نرســيدن 
شــكایت خود را در کميسيون اصل 

90 مجلس پيگيری خواهند کرد.
قيومی در برابر این پرســش که 
دليل اعتراضات پی درپی سهامداران 
ســنگ  آهن چيســت گفت: دليل 
آن مشــخص اســت دولت دائما از 
صنعــت فولاد حمایــت می کند اما 
از شرکت های ســنگ آهنی نه تنها 
حمایت نمی کند بلكه به طرق مختلف 
ســبب زیان آنها و سهامدارانشــان 

می شود.
قيومی گفــت: دولت قوه مجریه 

است و باید قانون را اجرا کند؛ همه این 
را قبول دارند اما حرف ما دخالت های 
غيرقانونی است. ما با حقوق دولتی که 
از قبل بوده و در قوانين سایر کشورها 
هم می باشد و معمولا حدود 5 تا 10 
درصد ارزش مواد استخراج شده است 
مشــكلی نداریم اما بهره مالكانه که 
موضوعی جدید است و حدود نيمی از 
درآمد این شرکت ها را به خزانه دولت 
واریز می کند مورد قبول ما نمی باشد 

و به آن اعتراض داریم.
این سهامدار منتقد با بيان این که 
ای کاش دخالت های دولت در کسب 
و کار این صنعت مهم و اســتراتژیك 
کشــور به هميــن دو موضوع ختم 
می شد، به موضوع جدید قيمت گذاری 

سنگ آهن در جهت حمایت از صنعت 
فولاد اشاره کرد و گفت: وزیر صنعت، 
معدن و تجارت اخيرا بدون این که از 
مجامع شرکت های سنگ آهنی اجازه 
بگيرد نســبت به صدور بخشنامه ای 

سؤال برانگيز اقدام کرده است.
وی افزود: بخشــنامه نعمت زاده 
می گوید که قيمت گندله سنگ آهن 
از 23 درصد شمش فولادخوزستان 
باید به 20 درصد قيمت شمش پایين 
بيایــد. این مداخله ناگهانی ســبب 
نماد شرکت های سنگ آهنی  توقف 
در بورس شــده است. الان یك ماه 
است که نماد این شرکت ها در بورس 
مســدود شــده چون این بخشنامه 
دوباره 30 درصد از سود شرکت های 

ســنگ آهنــی را می بلعــد و قطعا 
موجب ریزش مجدد قيمت سهام و 
ضرر بيشتر سهامداران می شود؛ اما 
پرســش ما این است که اساسا چه 
دليلی دارد که وزیر صنعت در کسب 
و کار شرکت هایی که مالك آن مردم 

هستند دخالت کند.
وی ادامه داد: وزیر صنعت مسئول 
رونق کسب و کار شرکت های توليدی 
است نه این که از جيب یك صنعت 
مثل ســنگ  آهن بردارد و به جيب 
صنعتی دیگر همچون فولادســازان 
بریــزد، این بنگاه هــا باید به صورت 
خصوصی اداره شــوند و نه به صورت 

دستوری و بخشنامه ای.
حقيقی  ســهامداران  نماینــده 

صنعت ســنگ آهن خواستار دستور 
صریــح رئيس جمهــور در خصوص 
پایــان مداخله هــای وزارت صنعت، 
معــدن و تجــارت در قيمت گذاری 
سنگ آهن شد و گفت: قطعا شخص 
رئيس جمهور خبر ندارد که یك سوم 
از سقوط 60 درصدی بورس در 19 
ماه گذشته به خاطر همين مداخله ها 
و دستكاری های مسئولان دولت در 
موضوع حق مالكانــه و نرخ خوراک 
پتروشيمی ها بوده است و اصولا وقتی 
دولت تصميم به آزادسازی قيمت ها در 
همه بخش ها اعم از فولاد، ســوخت 
و حتی کالاهای اساســی مردم دارد 
قيمت گذاری سنگ آهن به چه معنا 

است؟

نماینده سهامداران حقیقی:

دخالتهایدولتباعثزیانسهامدارانسنگآهنشدهاست

بانــک مرکــزی، گزارش 
»تحولات بازار مســکن شهر 
تیرماه سال 1394«  در  تهران 
را که برگرفته از آمارهای خام 
سامانه ثبت معامات اماک و 
مستغات کشور است، منتشر 

کرد.
براساس این گزارش، تحولات 
قيمت و حجم معاملات بازار مسكن 
شهر تهران در تيرماه سال 1394 
نشان می دهد، متوسط قيمت یك 
مترمربع زیربنای واحدهای مسكونی 

معامله شده در شهر تهران با 3/1 
درصد کاهش نسبت به تيرماه سال 
قبل به 38/6 ميليون ریال رسيد. 
همچنين حجم معاملات واحدهای 
مسكونی در تيرماه 1394 معادل 
11/7 هــزار واحد بــود که مؤید 
کاهش 16/5 درصدی نســبت به 

ماه مشابه سال قبل است.
در چهار ماهه اول سال جاری، 
حجم معاملات واحدهای مسكونی 
شهر تهران با کاهش 25/8 درصدی 
همــراه گردید. به نظر می رســد، 

بخشــی از کاهش حجم معاملات 
مسكن به ویژه در دو ماهه اول سال 

جاری نســبت به دوره مشابه سال 
قبل، ناشی از نگرانی خریداران در 

مقطع زمانی سال گذشته نسبت به 
تبعات اجرای مرحله دوم هدفمندی 
یارانه ها و به تبع آن، افزایش قابل 
ملاحظه معاملات در آن دوره قابل 

ارزیابی است.
 مع الوصــف تداوم این رویه در 
ماه هــای اخير )صرف نظر از برخی 
عوامل مقطعی( مؤید آن است که 
متأثــر از فضای حاکــم بر اقتصاد 
کلان، انتظــارات متقاضيان خرید 
در بازار معاملات مسكن نيز دلالت 
بر تداوم ثبات قيمت مســكن در 

ماه های آتی داشته و همين امر تا 
حدودی بر روند معاملات در مقطع 

کنونی اثرگذار بوده است.
در تيرماه سال 1394 شاخص 
کرایه مسكن اجاری در شهر تهران 
و در کل مناطق شهری نسبت به 
ماه مشابه سال قبل به ترتيب 11/4 
و 13/4 درصد رشد نشان می دهد. 
در مجموع نرخ رشد اجاره  بها طی 
ماه های اخير، هم ســو با تحولات 
نرخ تورم از روند کاهشی برخوردار 

بوده است.

بانک مرکزی اعام کرد

رشد13/4درصدیاجارهبهایمسکندرتیرماه

رئیــس اتحادیه اغذیه فروشــان گفت: حضور 
مک دونالد در ایــران به نفع ما نخواهد بود و از همه 

نظر ضربه به تولید داخلی است.
اســداله احمدی شهریور در گفت وگو با »نسيم« اظهار 
داشــت: مگر مسئولان دنبال اشــتغال زایی و توليد داخلی 
نيســتند، اگر چنين اهدافی را دنبال می کنند بدون شك 
باید بدانند که حضور شــعب مك دونالد و فعاليت آن ها در 

کشور به نفع ما نخواهد بود.
وی گفت: قطعا مك دونالد و شعب آن هيچ یك از مواد 
اوليه خود را از داخل کشــور ما تهيه نمی کنند بلكه آن ها 
را با خود به داخل خواهند آورد و این از همه نظر ضربه به 

توليد داخلی است.
احمدی شهریور ادامه داد، با شرایط رکود داخلی نباید 
اقداماتی کرد که مشــكلات مضاعفی را به وجود بياورد، از 
طرفی در حال حاضر در کشــور ما و در شــهرهای بزرگ 
بهترین فســت فودها چه از نظــر فضا و چه از نظر کيفيت 
غذا وجود دارد، در چنين شرایطی چه نيازی وجود دارد که 
اجازه فعاليت های نمایندگی هایی مانند مك دونالد را بدهيم.
رئيس اتحادیه اغذیه فروشان تاکيد کرد: بدون شك الان 

برخی فست فودهای ما نه تنها با مك  دونالد قابل رقابت بلكه 
بســيار بهتر از آن ها هستند. در حال حاضر فست فودها در 

شهرهایی مانند تهران به حالت اشباع رسيده است.
احمدی شهریور بيان داشت: حضور مك دونالد در ایران 
با تأیيد وزارت ارشاد و اداره اماکن بزرگ و بسياری مراحل 
دیگــر باید صورت بگيرد، که اميــدوارم تمامی این عزیزان 
مواردی را که بنده مطرح کردم در نظر داشته باشند. البته 
تا به حال که واردشــدن مك دونالد در حد حرف بوده اما 

انتظار داریم که بيشتر از حرف هم نشود.
وی در ادامه در رابطه با شــایعات مربوط به سوسيس و 
کالباس گفت: ما هميشه به اعضا صنف خود تأکيد کرده ایم 
که بهتر اســت این مــواد را از برندهای معروف داخلی و از 

فروشگاه هایی که پروانه کسب دارند استفاده کنند.
رئيس اتحادیه اغذیه فروشان در رابطه با بازار فست فودها 
تصریح کــرد: در حال حاضر هيچ افزایش قيمتی نخواهيم 
داشت، و بازار کاملا در ثبات است. اما هر یك از مغازه های 
فســت فود با توجه به شرایط محلی که مغازه شان در آن جا 
دایر است محصولاتشان را با قيمت های مناسب تری عرضه 

می کنند.

رئیس ستاد مرکزی مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز گفت: در کشور 
ما قاچاق برای قاچاقچی به صرفه 
اســت و می توان گفت که هزینه 
واردات رســمی دو برابر واردات 

قاچاقی است.
به گزارش ایسنا، حبيب الله حقيقی 
با بيان اینكه برآوردهای کلی حاکی از 
آن اســت که در سال گذشته ميزان 
قاچاق نســبت به سال 1392 کاهش 
داشته و حتی در برخی حوزه ها توقف 

رشد قاچاق داشتيم، گفت: به عنوان 
مثال واردات رسمی در حوزه موبایل 
افزایش یافته و رشد قاچاق آن متوقف 
شــده اســت. در حوزه سوخت نيز با 
اقداماتی که انجام شده ميزان قاچاق 

کاهش یافته است.
حقيقی با اشاره به ضرورت تسهيل 
در امر واردات، از کاهش زمان ترخيص 
کالا در گمرک از 26 روز به چهار روز 
خبــر داد و اظهار کــرد: این موضوع 
با استفاده از ســامانه جامع یكپارچه 

گمرک انجام شــد، چون پيش از این 
در بعضی مواقع ترخيص کالا بعضا تا 
70 روز نيز طول می کشيد و  این در 
حالی است که به ازای هر روز تاخير، 
هزینه هــای جانبــی واردات افزایش 
می یابد. رئيس ســتاد مرکزی مبارزه 
بــا قاچــاق کالا و ا رز در عين حال 
بيــان کــرد:  در ســال 1392 حدود 
8/5ميليون گوشــی تلفــن همراه به 
صورت قاچاق وارد شد و با توجه به این 
که مصرف سالانه گوشی 10 ميليون 

است، می توان نتيجه گرفت که حدود 
1/5ميليون گوشی به صورت رسمی 
وارد کشور شده و بقيه قاچاق بوده که 
این آمار در سال 1393 کاهش یافته 
است و واردات رسمی آن افزایش پيدا 
کرد.وی با بيان این که متأسفانه واردات 
رســمی هزینه بر اســت، بر ضرورت 
کاهش هزینه واردات قانونی تاکيد کرد.
حقيقــی در عين حال بيان کرد: 
قاچاق در کشور ما برای قاچاقچی به 
صرفه است، چون هزینه های مترتب 

بر واردات رسمی در کشور به گونه ای 
است که انجام  کار قاچاق را در کشور 

به صرفه می کند.
او افــزود: برای یــك واردکننده 
رســمی، واردات موبایــل بــه دليل 
هزینه های جانبی دیگری که دارد به 
ازای یك دلار سه هزار تومانی حدود 
5000 تا 6000 تومان باید هزینه کند 
و این در حالی است که این هزینه برای 
قاچاقچی 3500 تا 4000 تومان تمام 
می شــود؛ بنابراین قاچاق به صرفه تر 

است و می توان گفت که هزینه واردات 
رسمی دو برابر واردات قاچاق است.

رئيس ســتاد مرکزی مبــارزه با 
قاچاق کالا و ارز در عين حال بيان کرد: 
بحثی در زمينه روان سازی و تسهيل 
در امر واردات کالا داریم که مبتنی بر 
این اصل اســت که واردات به گونه ای 
نباشد که به توليد داخل صدمه بزند 
و از طرفی واردات رســمی باید برای 
واردکننده به صرفه باشــد تا به دنبال 

راهی برای واردات غيررسمی نباشد.

معاون وزیر جهاد کشاورزی در واکنش به واردات 302 میلیون 
دلاری برنج گفت: وزارت جهاد کشــاورزی در 11 ماه گذشــته 

هیچگونه مجوزی برای واردات برنج صادر نکرده است.
به گزارش فارس، عباس کشاورز، معاون زراعت وزیر جهاد کشاورزی 
در واکنش به آمار گمرک که واردات برنج در 4 ماه نخســت امســال را 
302ميليــون دلار اعلام کرده بود، گفت: با اطمينان کامل اعلام می کنم 
که وزارت جهاد کشــاورزی در 11 ماه گذشــته هيچگونه مجوزی برای 

واردات برنج صادر نكرده است.
وی با بيان اینكه مسئولان گمرک می گویند ثبت سفارش واردات برنج 
تا 18 ماه اعتبار دارد، گفت: وزارت جهاد کشاورزی به دنبال شفاف سازی 
واردات برنج است اما ثبت سفارش واردات و مدت زمان واردات برنج هم 

دارای آیين نامه معتبر است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی اعام کرد
هیچ مجوزی در 11 ماه اخیر

 برای واردات برنج صادر نشده است

پرداخت وام 80 میلیون تومانی مســکن برای خانه اولی ها و 
60میلیون تومانی برای دیگران به تدریج در حال بایگانی شدن است.

به گزارش ایســنا، گرچه با هياهویــی که از مدت ها قبل برای افزایش 
وام مسكن و باز شدن دست متقاضيان به پا شده بود به نظر می رسيد که 
شرایط مطلوب تری نســبت به وام قبلی )35 ميليون تومانی( فراهم شده 
و قــدرت خرید را افزایش دهد، اما با وجود تصویب دو وام در ســقف های 
80 و 60 ميليون تومان اوضاع آنطور که مردم انتظار داشتند پيش نرفت.

شــورای پول و اعتبار در حالی پای بانك های تجاری که سال ها بود از 
پرداخت وام مســكن منع شده بودند را مجددا به پرداخت این تسهيلات 
باز کرد و به آنها اجازه داد تا ســقف 60 ميليون تومان به تناســب شرایط 
جغرافيایی و جمعيتی وام مسكن بپردازند، اما این مصوبه در عمل توقعات 
را پاسخ نداد؛ هرچند که ظاهرا خوشایند بوده و به نظر می رسيد گام های 

جدی تری برای وام دهی در بخش مسكن برداشته شده است.
این در حالی اســت کــه به اذعان مقامات بانــك مرکزی، بانك ها در 
حال حاضر منابع کافی در اختيار ندارند که بتوانند نسبت به پرداخت وام 
60ميليونی اقدام کنند و باید به مرور زمان با تامين منابع ســهمی را هم 
برای این تسهيلات درنظر بگيرند. در عين حال که همتی- رئيس شورای 
هماهنگی بانك ها- نيز به صراحت اعلام کرده است که بانك ها منابعی برای 

پرداخت وام 60 ميليونی مسكن ندارند.
اکنون با گذشــت حدود ســه ماه از تصویب وام 60 ميليونی مسكن 
می توان گفت که به غير از بانك مســكن، در هيچ شعبه ای از هيچ بانكی 
حتی یك فقره هم وام مسكن داده نمی شود و متقاضيان باید همچنان به 

وام 35ميليون تومانی مصوب سال 1392 برای خرید خانه اکتفا کنند.
اخيرا رئيس کل بانك مرکزی خيال متقاضيان وام 60 ميليونی را راحت 
کــرد و گفت که »منظــور از تصویب وام 60 ميليون تومانی این نبوده که 

بانك ها به یكباره شروع به پرداخت آن کنند«!
اما در کنار وام 60 ميليون تومانی مختص بانك های تجاری از ســویی 
دیگر وام 80 ميليون تومانی مســكن در قالب صندوق پس انداز مسكن به 
تصویب رســيد که با وجود شروع ثبت نام برای پرداخت در بانك مسكن، 
آنقدر شرایط مختلفی برای متقاضی دارد که ميزان درخواست آن را به طور 
قابل ملاحظه ای کاهش می دهد. موضوعی که البته رئيس کل بانك مرکزی 
نيــز آن را تایيد و اعلام کرده که »همان طور که پيش بينی می کردیم وام 
80 ميليونی با هجوم مردم مواجه نشد و همه چيز طبق برنامه پيش رفت 
چرا که با توجه به ميزان اقســاط و شــرایط تعيين شده گروه های خاصی 

می توانستند برای دریافت این وام اقدام کنند که در حال انجام است.«

رسانه حامی دولت: پس از 3 ماه
طرح پرسروصدای وام 60 میلیونی مسکن 

بایگانی شد

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشــاره به حذف یارانه افراد 
غیرنیازمند گفت: تا پایان ماه جــاری دو میلیون نفر ثروتمند از 

دریافت یارانه حذف می شوند.
به گزارش تسنيم، علی ربيعی با حضور در مراسم تودیع و معارفه معاون 
فرهنگی این وزارتخانه با اشــاره به اینكه یارانــه نقدی حق افراد نيازمند 
اســت، گفت: براساس ملاک ها و شاخص هایی که برای حذف یارانه داریم 

بازنشستگان و کارگران حذف نخواهند شد.
وی ادامه داد: بازنشســته ای به وزارتخانه مراجعه و نســبت به حذف 
یارانه اش اعتراض کرد پس از بررســی مشــخص شــد که وی بازنشسته 
یكی از شــرکت های خودروسازی است که در حال حاضر چندین ماشين 
و کارخانه صنعتی کوچك دارد. پاســخ اعتراضش را اعلام کردیم که جزو 

نيازمندان نيست.
وزیــر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بيان کرد: این بازنشســته در جواب 
اعتراضش گفت مگر جرم کرده ام که ماشــين و کارخانه دارم. بنده پاسخ 
دادم ما مجرمان را از دریافت یارانه حذف نمی کنيم بلكه ثروتمندان را حذف 

می کنيم، کار وزارت کار شناسایی افراد غيرمشمول است.
ربيعی با اشاره به اینكه تا پایان ماه جاری شمار حذف شدگان یارانه به 
دو ميليون نفر بدون تنش می رسد گفت: اعتراض ها نسبت به دریافت یارانه 
نقدی بررسی شده و آن دسته از افرادی که به اشتباه حذف شده بودند و 

مشمول دریافت یارانه بودند مجددا پرداخت یارانه اشان برقرار شده است.
بنابراین گزارش: پيش از این فيروزآبادی قائم مقام وزیر تعاون از حذف 

یارانه یك ميليون ثروتمند خبر داده بود.
وی بــا بيان اینكه عده ای یارانه را پول امــام زمان می دانند گفت: در 
صورتی که یارانه حق مردم نيازمند اســت و باید به سمت ایجاد اشتغال، 
افراد بازمانده از تحصيل، آبادی روستاهای محروم و مردم فقير هدایت شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تأکيد بر اینكه جامعه نيازمند اصلاح 
فرهنگ است، گفت: فرهنگ نقش بی بدیل در توسعه جامعه دارد جامعه در 
سه بعد فرهنگ کار، فرهنگ مصرف کالای ایرانی و استفاده از دفترچه بيمه 
و همچنين فرهنگ استفاده از اموال بيت المال باید مورد بازنگری قرار گيرد.
وی بيان کرد: یكی از مواردی که همواره در جامعه مشكل ایجاد کرده 
نبود فرهنگ صحيح کار است متأسفانه بهره وری پایين در نيروی کار سرمایه 

و مدیریت باعث شده تا کشور نتواند در زمينه های مختلف توسعه یابد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد
حذف یارانه 2 میلیون ثروتمند

 تا پایان مرداد

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق:

هزینهوارداترسمی2برابرقاچاقاست

رئیس اتحادیه مشاوران اماک:

بورسمسکنموجبافزایشقیمتهامیشود
رئیس اتحادیه اغذیه فروشان:

حضورمکدونالددرایران
بهتولیدداخلیضربهمیزند

رئیس سازمان بورس افت بازار 
سرمایه پس از توافق هسته ای را 
ناشــی از واقعیت اقتصاد کشور 

دانست.
محمد فطانت در نشست خبری 
دیروز خــود ابتدا به حمایت از توافق 
هسته ای پرداخت و مدعی شد که این 
توافق برای بازار سرمایه بسيار مثبت 
است!این ادعای وی بلافاصله با واکنش 
خبرنگار اقتصادی کيهان مواجه شد که 
خطاب به او یادآور شد اگر این توافق 
برای بازار مثبت است پس چرا شاخص 
افت کرد و سهامداران بيچاره شدند؟

فطانت در پاسخ ابراز کرد که افت 
بورس پــس از توافق واقعيت اقتصاد 
کشور را نشــان داد و این بزرگترین 

دستاورد است.
وی در عين حال تحليل نوسانات 
شاخص بورس را وظيفه تحليل گران 

بورســی دانســت و گفت: اینكه چرا 
شاخص براساس توافق رشد نكرد چند 
دليــل دارد که یكی از آنها مربوط به 
برگزاری مجامع شرکت های بورسی در 
تيرماه است، به طوری که در چهار ماه 
ابتدایی امسال در مجموع 363 مجمع 
برگزار شده است که از این تعداد 212 
مجمع در تير ماه برگزار شده و 169 
مجمع شرکت های مهم در هفته آخر 

تير ماه برگزار شد.
رئيس سازمان بورس و اوراق بهادار 
در ادامه به تصميمات بانك مرکزی و 
تاثير آن بر بازار ســرمایه اشاره کرد 
و گفــت: اقداماتی کــه بانك مرکزی 
در مجامــع بانك ها برای تقویت بنيه 
مالــی آنها انجــام داده آثار خود را بر 
بازار ســرمایه خواهد گذاشت، این در 
حالی است که سود تقسيمی بانك های 
بورسی در مجامع امسال از هشت هزار 

ميليارد تومان به 1600 ميليارد تومان 
کاهش پيدا کرده است که این وضعيت 
بازار را با چالش مواجه کرد زیرا سهم 
بانك ها در بازار سرمایه 13درصد است 
و وضعيت آنها به طور مســتقيم روی 
اســت.فطانت تصریح  اثرگذار  بورس 
کرد: علاوه بر این شرکت های معدنی 
با کاهش قيمت گنداله و سنگ معدن 
مواجه شدند که این موضوع نيز به نوبه 
خود بر روی افت شاخص و شرکت های 

معدنی اثرگذار بود.
وی در ادامه به تشریح دلایل افت 
بــورس بعد از توافق، گفت: همچنين 
برگزاری مجامع برخی شــرکت های 
پالایشــگاهی با تنفس مواجه شد که 
ناشــی از اطلاعات ارائه شــده توسط 
برخی دستگاه های ذیربط و اعلام نرخ 
فــرآورده و نفت خام بود، بنابراین در 
این مقطع شاهد ارائه اخبار متناقضی 

از سوی شرکت ها بودیم.
رئيس سازمان بورس و اوراق بهادار 
ادامه داد: بنابراین ناهماهنگی هایی که 
در برخی دستگاه ها ایجاد شد به همراه 
عوامل متعددی که در بخش بنيادی 
شــرکت ها اثرگذار بود باعث شد که 
شــاهد وضعيت نزولی بورس بعد از 

توافق هسته ای باشيم.
فطانت بــا بيان اینكه قيمت های 
جهانی فلزات، نفت، طلا و مس با افت 
قابل توجهی مواجه شد، تصریح کرد: 
وقتی به بازارهای رقيب بازار سرمایه از 
جمله بازار مسكن و طلا نگاه می کنيم 
متوجه می شــویم که همه بازارها از 
کم رونقی و کاهش رنج می برند و تنها 
بخشی که سودهای قابل توجهی فراهم 
می کند سيستم بانكی است که از نظر 

ما جای تعجب دارد.
در این ميان خبرنگاری از فطانت 

پرســيد: آیا دخالت دولت در بورس و 
جلوگيری از رشــد آن برای مقابله با 
ورشكستگی بانكها را تایيد می کنيد؟

رئيس سازمان بورس اظهار داشت: 
جای تعجب دارد که وقتی بخش واقعی 
اقتصاد نمی تواند سود مناسبی داشته 
باشد چگونه ممكن است تسهيلاتی با 
نرخ های بالای 27 درصد توسط برخی 

مؤسسات داده شود.
این نشســت، خبرنگار  ادامه  در 
کيهان مجدداً خطاب به فطانت گفت: 
اگر توافق مثبت اســت چرا شاخص 
برعكس عمــل کــرد و از روز توافق 
یازدهم  ریزش کرد؟ مسئولان دولت 
طی 2 ســال اخير در مقابل انتقادات 
نســبت به سقوط بورس همگان را به 
حصول توافق حواله می دادند پس چرا 
با حصول توافق باز هم شــاخص افت 
کرد؟ آیا وزرای دولت حاضرند در این 

بورس سرمایه گذاری کنند؟
رئيس ســازمان بورس در پاسخ 
اظهــار داشــت: هر کــدام از عوامل 
می تواند بر روی بازار اثر بگذارد هيچ 
وقت نمی توان ادعا کرد که یك عامل 
می تواند بر روی بــازار اثر بگذارد اما 
معتقدم آثار عملی این توافق در صورت 
اجرا می تواند بر بازار اثر مثبت بگذارد.

وی در عين حال مدعی شــد که 
بورس دچار کم واکنشــی نسبت به 

اتفاقات مثبت شده است.
فطانــت البتــه اذعان کــرد که 
این توافق به معنای این نيســت که 
سياســت های اقتصاد مقاومتی را رها 
کنيم زیرا با ادامه دادن این سياست ها 

می توان از ظرفيت ها استفاده کرد.
گفتنی است شاخص بورس تهران 
پس از توافق هسته ای دولت روحانی با 

غرب 3 هزار واحد سقوط کرد.

رئیس بازار سرمایه در پاسخ به سؤال کیهان:

افت بورس پس از توافق واقعیت اقتصاد کشور را نشان داد


